
 شورای علوم آمریکا برای تغییر روند تربیت متخصصان فنی و مهندسی 3 پیشنهاد ارائه داد

زنگ خطر وابستگی به استعدادهای خارجی

WWW.FDN.IR شماره  4213 سه شنبه 30 مرداد 

 گزارش »فرهیختگان« از آخرین تحولات 
7 پروژه عمرانی دانشگاه آزاد 

 پروژه مسکن 
 14 استان 

روی غلتک افتاد

رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه 

تابستان 1956؛ روزهای متقاعدسازی

رئیس دانشگاه آزاد با آیت الله اعرافی دیدار کرد 
دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشـــگاه آزاد با حضور در دفتر مدیریت حوزه های علمیه با آیت الله 
اعرافی ، مدیر حوزه های علمیه کشور دیدار و گفت وگو کرد. در ابتدای این دیدار رئیس دانشگاه آزاد گزارشی 

از آخرین تحولات رشته ای و دانشجویی این دانشگاه ارائه کرد. 

فراخوان جذب هیات علمی تمام وقت دانشگاه آزاد  آغاز شد
رئیس مرکز جذب و امور هیات علمی دانشگاه آزاد گفت: »فراخوان جذب هیات علمی تمام وقت در دانشگاه 
آزاد از روز دوشنبه 29 مردادماه آغاز شد.« محمدصادق ضیائی، رئیس مرکز جذب و امور هیات علمی دانشگاه 
آزاد گفت: »این دانشگاه در نظر دارد برای رفع نیازهای آموزشی و علمی خود، اقدام به جذب نیروهای جوان، 
متخصص و نخبه از میان داوطلبان واجد شرایط کند.« وی خاطرنشان کرد: »فراخوان جذب هیات علمی 
تمام وقت در دانشگاه آزاد از دوشنبه 29 مردادماه آغاز و تا روز شنبه 17 شهریورماه ادامه خواهد داشت.« ضیائی 
 https://sajed. iau. ir تاکید کرد: »متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه جامع دانشگاه آزاد اسلامی به نشانی

نسبت به ثبت نام و بارگذاری مدارک مربوطه اقدام کنند.«
 

پایتخت خوشنویسی جهان اسلام میزبان جشنواره بین المللی »جلوه«
رئیس دانشگاه آزاد قزوین با اشاره به اینکه شهر قزوین در ایران و جهان اسلام به عنوان پایتخت خوشنویسی 
شـــناخته می شـــود گفت: »در چهارمین دوره جشنواره امامت و مهدویت، جشنواره خوشنویسی جلوه به 
میزبانی قزوین و در ســـطح بین المللی برگزار می شـــود.« اســـماعیل زینالی اظهار کرد: »در سه دوره گذشته 
ما میزبان این جشـــنواره در ســـطح ملی بودیم اما با توجه به جایگاه شـــهر قزوین در جهان اســـلام در زمینه 
خوشنویسی در این دوره، جشنواره به سطح بین المللی ارتقا یافت و امید داریم شاهد حضور خوشنویسان 
جهان اسلام در این جشنواره باشیم.« وی با بیان اینکه فراخوان چهارمین جشنواره بین المللی خوشنویسی 
جلوه به میزبانی دانشـــگاه آزاد قزوین منتشـــر شـــده اســـت ادامه داد: »زیارت جامعه کبیره بخش ویژه این 
جشنواره است.«زینالی با تاکید بر اینکه اطلاع رسانی گسترده ای در زمینه جشنواره از طریق سایت جشنواره، 
رسانه ها و فضای مجازی انجام شده است یادآورشد: »رایزنی ها و مذاکراتی با رایزن های فرهنگی کشورهای 
فارسی زبان انجام و پوستر و فراخوان جشنواره نیز برای آنها ارسال شده است تا شاهد حضور هنرمندان این 
کشورها هم در جشنواره باشیم. همچنین نشست خبری با حضور اصحاب رسانه در راستای اطلاع رسانی 
جشـــنواره انجام شـــد.« رئیس دانشـــگاه آزاد قزوین با اشاره به اینکه از پوستر جشنواره در مراسمی رونمایی 
شد گفت: »دبیرخانه دائمی چهارمین جشنواره بین المللی خوشنویسی جلوه نیز در محل دانشگاه آزاد 
قزوین مشغول فعالیت است.« وی با اشاره به اینکه در راستای افزایش آمار شرکت کنندگان نشست های 

مشترکی با سازمان ها و نهادهای فرادانشگاهی اعم از شهرداری، اداره ارشاد و آموزش  وپرورش، صداوسیما 
... برگزار شده است گفت: »جشنواره در سطح بین المللی و در رده های دانشجویی، دانش آموزی و آزاد  و
برگزار می شود.« زینالی ادامه داد: »طی تفاهمی که با شهرداری قزوین منعقد کردیم به منظور اطلاع رسانی 
جشنواره، بیلبوردهای تبلیغاتی جشنواره در میادین اصلی شهر نصب و در معرض دید علاقه مندان قرار 
می گیرد.« وی از برپایی نمایشگاه آثار برگزیده جشنواره جلوه خبر داد و گفت: »در محل دانشگاه آزاد قزوین 
نمایشگاه دائمی با موضوع مهدویت برپاست که آثار برگزیده جشنواره جلوه نیز در این نمایشگاه دائمی 
به نمایش درآمده است.« رئیس دانشگاه آزاد قزوین با اشاره به اینکه دانشجویان و کانون های دانشجویی 
مجریان اصلی برگزاری این جشنواره هستند خاطرنشان کرد: »دو کانون »شعر و ادب« به طور ویژه در برگزاری 
جشنواره بین المللی جلوه نقش اساسی دارند.« زینالی با بیان اینکه آیین اختتامیه جشنواره جلوه و تقدیر 
ع( برگزار می شود اظهار کرد: »مراسم اختتامیه  از برگزیدگان هم زمان با میلاد با سعادت حضرت اباالفضل)

پانزدهم بهمن ماه جاری در دانشگاه آزاد قزوین برگزار خواهد شد.«
 

اجرای طرح غربالگری بهداشت دهان و دندان در واحد رشت
طرح معاینات دندانپزشکی، غربالگری و شناسایی پوسیدگی دندان و بیماری های دهان و دندان کارکنان و 
اعضای هیات علمی دانشگاه آزاد واحد رشت با حضور 2۰۰ نفر از کارکنان و اعضای هیات علمی این واحد 
دانشگاهی اجرا شد. شادی دهقان زاده، معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد گیلان با بیان اینکه بهداشت دهان 
و دندان از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است، افزود: »عدم توجه به بهداشت دهان و دندان و همچنین 
عدم مراجعه به موقع به دندان پزشک، علاوه بر بروز درد دندان و از دست دادن دندان ها، بار اقتصادی زیادی 
را نیز بر خانواده ها تحمیل خواهد کرد.« وی همچنین بیان کرد: »یکی از اهداف دانشگاه آزاد حفظ و ارتقای 
ســـلامت جســـمانی و روانی کارکنان می باشـــد که یکی از حوزه های مرتبط با سلامت جسمانی در معاونت 
علوم پزشکی، با توجه به هزینه های بالای دندانپزشکی، خدمات بهداشتی و درمانی دهان و دندان است.« 
معاونت علوم پزشـــکی واحد رشـــت خاطرنشـــان کرد: »طرح سلامت دهان و دندان باعث ارتقای سلامت، 
، کاهش هزینه ها و تشخیص زود هنگام بیماری های دهان و دندان می شود؛  کاهش نیاز به درمان های وسیع تر
همچنین با توجه به اینکه تاثیر متقابل بیماری های دهان و دندان بر بیماری های قلب و عروق، دیابت دوران 
... نیاز به توجه و پیگیری درمان های مورد نیاز دندانپزشکی در  بارداری، بیماری های مزمن انسدادی ریه و
مراحل اولیه بیماری با اهمیت می باشد.« دهقان زاده، تاکید کرد: »معاونت علوم پزشکی واحد رشت برنامه 
غربالگری سلامت دهان و دندان کارمندان و اعضای هیات علمی واحد رشت را با حضور دو دندانپزشک، 
سه کارشناس و دو یونیت سیار دندانپزشکی اجرا کرد و با توجه به ارتقای سلامتی دهان و دندان در استان 

طی برنامه های آینده این طرح در واحد های دیگر استان نیز اجرا خواهد شد.« 

کتاب »رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه« ابعاد مختلفی از جریان 
تشـــکیل دانشـــگاه در ایران و شـــکل گیری آموزش عالی به شکل و شمایل 
امروز را تشریح کرده است. کتابی به قلم علی شیخ الاسلام، موسس و رئیس 
دانشگاه ملی ایران که »فرهیختگان« از اوایل مردادماه بخش های مختلف 
آن را منتشر کرده است. در ادامه انتشار گزیده این کتاب، نویسنده دلایل 
راه اندازی دانشگاه ملی را از زبان خود تشریح کرده و زمینه های شکل گیری 
فکر تاسیس دانشگاه ملی را توضیح داده است که در ادامه می خوانید. 

ی کردم اشـــکالات کار را به خصوص از  ی کـــه در فصول قبل یادآور به طـــور
گر می دانستم به چه دامی  نظر سیاسی درک می کردم لکن این است که ا
خواهم افتاد، شاید از جهت ترحم به خانواده ام دست به این کار نمی زدم. 
کنون که گذشـــته با تمام وجودم از آنچه کرده ام خوشـــحالم و  مع الوصف ا
یخ فرهنگی و سیاسی و اجتماعی ایران  تردید ندارم که فصل نوینی در تار
باز کرده ام که نسل حاضر و نسل های آتی ایران از آن بهره مند خواهند شد. 
همان طور که در این فصول بعد خواهد آمد پس از یک قرن یا بیشتر مردم 
ی را چند سالی )البته در سطح خیلی بالا(  ایران مزه فرهنگ غیراستعمار
ی دانشـــگاه های آمریکا ادامه دادم و این  چشـــیدند. مطالعات خودم را رو
مطالعات بیشتر روش استقرایی و مشاهدات عینی داشت نه فقط خواندن 
کتب و مجلات. به دانشگاه های مختلف می رفتم و از دربان گرفته تا رئیس 
دانشـــگاه را از نظر دور نمی داشـــتم. از آنها راجع به طرز کار و جزئیات امور 
ســـوال و یادداشـــت می کردم. به خصوص با مدیران آموزش و برنامه ریزی و 
مدیران امور مالی تا آنجا که به من وقت می دادند و میســـر بود، مصاحبه 
می کردم. گاه با رئیس هیات موتمنین دانشـــگاه به صحبت می نشســـتم. 
بیشـــتر وقـــت خـــودم را در دانشـــگاه های نیویـــورک و کالیفرنیـــا و بســـتون 
می گذراندم و هرچه بیشـــتر از اوضاع و احوال دانشـــگاه ها و دانشگاهیان 
مطلع می شـــدم به عملی بودن فکر خودم برای تاســـیس دانشـــگاه ملی در 
گر موانع  ایران بیشتر معتقد می شدم تا آنجا که عقیده راسخ پیدا کردم که ا
سیاســـی نبود مانند آنها با بهتر می توانســـتم به تاسیس دانشگاه های ملی 
یم. افکار خود را با آشنایان ایرانی در آمریکا در میان  در ایران مبادرت ورز
گذاشتم. ایرانی ها صرف نظر از عده کثیری که به کلی مایوس از انجام هر 
کار مثبتی در ایران بودند عده کمی هم که ابزار علاقه و موافقت می کردند 
انتظار داشـــتند دانشـــگاهی تاســـیس کنم و همه کارها که آماده شد آنها را 
)البته با حقوق و مقام بسیار عالی( دعوت به همکاری کنم. به طور خلاصه 
ی بدهد و حاضر برای اقدامی باشد بین آنها مطلقا  کسی که تن به همکار

نیافتم و از ناامیدی آنها بسیار احساس غربت می کردم. 
آمریکایی ها هم کســـانی که از اوضاع و احوال ایران اطلاعی نداشـــتند به 
اقدام )البته با حرف( تشـــویقم می کردند و آن عده که مختصر اطلاعی از 
ایران داشـــتند، صادقانه می گفتند از این کار منصرف شـــو و بعضی هم 
فکر می کردند خیلی ســـاده دل و ایده آلیســـت هســـتم یا شـــوخی می کنم. 
جالب اســـت که این اظهارات هر چه شـــدیدتر و مایوس کننده تر بود مرا 
ی مردم فواید کار را  مصمم تر می کرد و همان طور که در فصل سابق یاد آور
برای ایرانی ها بیشتر تشریح می کردم و هرکس را به قدر استعدادش به لزوم 
تاســـیس دانشـــگاه ملی معتقد می ســـاختم. در تابستان سال 1956 تقریبا 
مطالعـــات مهـــم را در این زمینـــه تکمیل کرده بودم و به توانایی و موفقیت 
پای  خـــودم در انجـــام کار معتقـــد شـــده بودم. تصمیم داشـــتم بروم بـــه ارو

ی دانشـــگاه های آن ســـازمان به خصوص فرانسه،  غربی و مطالعاتی هم رو
انگلستان، آلمان و ایتالیا انجام دهم و سپس عازم ایران شوم. در عین حال 
تز دکتری من هنوز تمام نشـــده بود و روز ها از ســـاعت 1۰ صبح تا 1۰ شـــب 
مجـــاور کتابخانه دانشـــکده حقوق دانشـــگاه نیویورک بـــودم و وقتی برای 
ملاقات اشـــخاص نداشـــتم و معدودی از دوستان که به من لطف خاص 
داشتند گاهی می آمدند به کتابخانه مذکور و ناهار یا شام را در آن حوالی 
کثر یک ســـاعتی باهم بودیم. یکی از آشـــنایانی که  باهم می خوردیم و حدا
در آن ایام لااقل ماهی یک مرتبه ســـری به من می زد آقای محســـن حداد، 
سرپرســـت دانشـــجویان ایرانی در ایالت نیویورک و قســـمت شرقی آمریکا 
بود، که قبل از آمدن به آمریکا معاون وزارت فرهنگ و از فرهنگیان بسیار 
ی آقای حداد  قدیمـــی بـــود و به افـــکار و بیانات من ابراز علاقه می کرد. روز
آمد و گفت شاه ژاپن به آمریکا می آید و در کنوانسیون دانشجویان ایرانی 
که امســـال در شـــهر مین یا پلیس تشـــکیل می شود شـــرکت می کند و دکتر 
ی، سرپرســـت کل دانشجویان ایرانی در واشنگتن از  حســـنعلی اسفندیار
ی به مین یا پلیس و به  من )یعنی حداد( خواسته است به تو بگویم که رو
شـــاه از طرف دانشجویان خوشـــامد بگویی و در کنوانسیون شرکت کنی، 
ی کنوانسیون و نظر  گر برو حداد اضافه کرد که برای تشکیل دانشگاه ملی ا
مســـاعد شـــاه را جلب کنی کار مطمئن تر و آســـان تر انجام می شود، چون 
کم و قادر مطلق ایران است و بدون موافقت  می دانی که شاه این روزها حا

ی در ایران نمی شود انجام داد.  او هیچ کار
به او گفتم چه شده که دکتر اسفندیار مرا برای کار در نظر گرفته؟ من در 
گر  یکا هستم حتی یک مرتبه او را ندیده ام و ا ظرف پنج سالی که در آمر
او را ببینم نمی شناســـم و بالطبع او هم مرا نمی شناســـد. از طرفی من که 
قبل و بعد از کودتای 28 مرداد در ایران نبوده ام لکن به تواتر شـــنیده ام 
کثر اذیت و  کمه حدا که پس از کودتا تا حال حاضر شـــاه و دســـتگاه حا
بی حرمتی و حتی جرح و فحش را نسبت به دانشگاهیان روا نمی دارند و 
ی مواقع دانشگاه تهران که تنها دانشگاه مملکت است در اشغال  بسیار
پلیس و قشـــون اســـت، به طور خلاصه شـــاه مهم ترین و سرســـخت ترین 
مخالـــف خـــود را دانشـــجویان و دانشـــگاهیان می دانـــد، چگونه ممکن 
ی خوش نشـــان دهـــد. آقای حداد  اســـت بـــه تاســـیس دانشـــگاه ملی رو
گفت: »اولا آوازه دانش پژوهشـــی تو به همه رســـیده و محبوبیت خاص 
یکا بر همه مشـــهود  تو نزد دانشـــجویان ایرانی و ســـایر ایرانیان مقیم آمر
اســـت. بنابراین جای تعجب نیســـت که سرپرست کل دانشجویان تو را 
ندیده می شناسد. ثانیا شاه برای ترمیم گذشته و ایجاد در روابط حسنه 
با دانشـــجویان و دانشـــگاهیان به مین یا پلیس می آید و در کنوانســـیون 
دانشـــجویان شـــرکت می کنـــد و بنابرایـــن ناچـــار اســـت بـــه تقاضاهای 
ی خـــوش نشـــات بدهـــد به خصوص راجع بـــه کار تو که  دانشـــجویان رو
ی، بـــه اغلب احتمال  هیچ گونـــه تقاضـــای مـــادی و شـــخصی از او ندار
ی خوش نشـــان خواهد داد.« به آقای حداد گفتم ملاقات خوشـــامد  رو
گفتن به شاه به قیمت آبرو و همان محبوبیتی که اشاره کردید برای من 
تمام خواهد شد و اساسا یک مرد اصولی مثل من چگونه به پیش و نزد 
کرات مان با آقای  دیکتاتور و دســـت نشـــانده و مامور خارجی برود؟ مذا
حداد طولانی شد و بالاخره من گفتم امروز را در این باره مطالعه خواهم 

ید تا جواب قطعی عرض کنم.  یف بیاور کرد و فردا تشـــر
ادامه دارد...

آیا رئیس جمهور می تواند به مدال آوران المپیک سهمیه تحصیلی اعطا کند؟

، فضای مجازی مملو از حاشـــیه های مربوط به  در روزهـــای اخیـــر
یافت  یـــس مبنی بر در درخواســـت یکـــی از مـــدال آوران المپیک پار
ســـهمیه تحصیل در رشته پزشکی است. چنین درخواست هایی 
پیـــش از ایـــن نیز از ســـوی یکـــی دیگر از المپین ها مطرح شـــده بود 
امـــا به واســـطه وجـــود قانون هیچ کـــس آن را جـــدی نمی گرفت. این 
وضعیـــت در مـــورد ایـــن مدال آور نیـــز صدق می کـــرد. لیکن پس از 
کید مجری برنامه بر قطعی شدن  حضور در یک برنامه تلویزیونی و تا
پذیرش این درخواســـت از سوی رئیس جمهور بعد تازه ای به ماجرا 
افزوده شـــد؛ هرچند متعاقب آن، شـــایعه اختصاص یافتن سهمیه 
از ســـوی رئیس دانشـــگاه علوم پزشـــکی تهران تکذیب شد و ظاهرا 
ماجـــرا خاتمه یافتـــه تلقی می شـــود. لیکن با توجه به این وضعیت و 
در پرتو قوانین موضوعه، این ســـوال به ذهن متبادر می شـــود که آیا 
مقـــام رئیس جمهـــور می توانـــد در پرتو قانون و به تشـــخیص خود به 
اشخاص سهمیه تحصیلی اعطا کند؟ به منظور پاسخ به این سوال 

شایسته است قوانین موضوعه را در دو سطح قانون اساسی و قوانین 
عـــادی مورد بررســـی قـــرار دهیم. در قانون اساســـی چنین اختیاری 
، اصـــول 124 )تعیین معاون(، 126  پیش بینـــی نشـــده. به بیان دیگر
)تصمیم گیری درباره برنامه و بودجه و امور اداری و استخدامی(، 127 
)تعیین نماینده ویژه(، 128 )تعیین سفرا(، 129 )اعطای نشان های 
دولتـــی( و 136 )برکنـــاری وزرا( که اختیارات رئیس جمهور را تبیین 
می کننـــد، هیچ کدام چنین اختیـــاری به رئیس جمهور نمی دهند. 
در قوانیـــن عـــادی نیـــز هیـــچ ردی از وجود اختیاری از این دســـت 
بـــرای رئیس جمهـــور یافت نمی شـــود. بدین معنا کـــه رئیس جمهور 
قادر نیســـت به تشـــخیص خود یا حسب درخواست به مدال آوران 
المپیک سهمیه تحصیلی اعطا کند. با این وصف دو امتیاز در قانون 
جاری کشور برای قهرمانان ورزشی وجود دارد؛ قانون سرباز قهرمان 
)مصـــوب 1376/12/13( و آیین نامه تســـهیلات تشـــویقی قهرمانان 
یخ 1376/۰5/۰8(.  رتبه های اول تا سوم )مصوب هیات وزیران به تار
در قانون نخســـت، معافیت های مربوط به خدمت وظیفه عمومی 
برای قهرمانان ورزشی ذکور و اعضای خانواده  آنها پیش بینی شده. 

آیین نامه تســـهیلات که به موضوع اخیر مرتبط اســـت نیز  ـدر ماده 
1 ـ به دارندگان مقام های اول تا ســـوم المپیک، آســـیایی، مسابقات 
دانشجویان و مسابقات ارتش های جهان این امکان را می دهد به طور 
مستقیم )بدون آزمون ورودی( تا مقطع کارشناسی ارشد رشته تربیت 
بدنی در موسسات تابعه وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تحصیل کنند. البته این غیر از 
مزایایی است که بر اساس ماده 4 از همین آیین نامه به تناسب رشته، 
رنگ مدال و اهمیت مقام کســـب شـــده، امکان اعطای آن به این 
ورزشکاران وجود دارد؛ مزایایی چون مسکن، زمین، اتومبیل ساخت 
داخل و هدایای نقدی. در مجموع به نظر می رسد دلیل پیش بینی 
ایـــن امتیـــاز تحصیلی به این واقعیت مرتبط باشـــد که یک قهرمان 
ورزشـــی به دلیل حضور مســـتمر در فضای حرفه ای ورزش و کسب 
دانش و تجربه به میزانی از شایســـتگی رســـیده که برای تحصیل در 
رشته تربیت بدنی نیازی به شرکت در آزمون ورودی نداشته باشد. 
حال چه سنخیتی میان تکواندو و رشته پزشکی وجود دارد که این 
مدال آور جوان بر اساس آن چنین درخواستی مطرح کرده، الله اعلم!

بخش هجدهم

چه خبر از دانشگاه

آرش ملکی
پژوهشگردکتریحقوقبینالملل
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 1۰ گام نخست دولت چهاردهم 
در علم و فناوری


